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حسام الدين سراج در يادبود زنده ياد »صادقي« مطرح كرد

امثال »حبيب الله صادقي« اين راه را خوش طي كردند
 مجتبي فرآورده: زنده ياد حبيب صادقي از دل بوم سفيد، تابلوهاي بسياري خلق كرد 

كه وقتي كنار هم قرار مي گرفت، معناي »فاستقم كما امرت« را مخابره مي كرد

اهال�ي فرهن�گ و هن�ر همزم�ان ب�ا اولي�ن س�الگرد 
درگذش�ت حبي�ب الله صادق�ي، درب�اره اي�ن هنرمن�د 
س�خن گفتند و به ويژگي ه�اي مختلف او اش�اره كردند. 
یادبود اولین سالگرد درگذشت حبیب الله صادقي از چهره هاي 
شاخص هنر انقلاب در حوزه نقاشي با عنوان »مجلس حبیب« 
با حضور جمعي از هنرمندان حوزه هاي تجس��مي، سینما و 

تلویزیون در حوزه هنري انقلاب برگزار شد. 
از جمله هنرمندان حاضر در مراسم هم مي توان به حسام الدین 

سراج، مجتبي فرآورده و عبدالحمید قدیریان اشاره کرد. 
   بعد از »پدر« رنگ ها از بين رفته اند

امیرحسین صادقي، فرزند زنده یاد حبیب الله صادقي در ابتدا 
روي صحنه رفت و در جملاتي درباره پ��درش گفت: مدیران 
حوزه هنري در این مدت بس��یار یاري کردند و از آنها ممنونم 
که مراسم امشب را هم بدون اینكه ما بخواهیم تدارک دیدند و 

برایش سنگ تمام گذاشتند. 
وي با بیان اینكه بعد از درگذش��ت پدر، رنگ ها برایش از بین 
رفته اند، افزود: امیدوارم در فضاي سیاه و سفیدي که مي بینم 

بتوانم نگاه مجددي به کارهاي پدرم داشته باشم. 
سیدعلي میرفتاح، روزنامه نگار و از دوستان حبیب الله صادقي هم 
در ادامه روی صحنه رفت و در سخناني یادآور شد: سن و سال ما 
به گونه اي شده است که دوستان ما در آن طرف بیشتر شده اند. 

وي اضافه کرد: مرگ حق است و هر مرگي تلنگري است که 
قدر یكدیگر را بدانیم، اما چه کنیم که غفلت دوباره گریبان ما 
را مي گیرد. کاري که مرحوم صادقي کرد کار خیلي مهمي بود 
و امروز مي فهمیم کاري که هنرمندان و نقاش��ان در ابتداي 
انقلاب کردند، چقدر اهمیت داش��ت.  میرفتاح یادآور ش��د: 
امروز مي فهمیم که چقدر لازم اس��ت روشنفكري متناسب 
با انقلاب داشته باشیم، روشنفكري، نه به معناي فلسفي آن. 
در قضایایي که در یك سال اخیر به وجود آمد، تازه فهمیدیم 
چقدر وضع رسانه ها خراب است و نهادهاي علوم انساني چقدر 

ناتوان هستند. 
وي با اشاره به فعالیت هاي روشنفكرانه هنرمنداني چون حبیب 
صادقي و دیگر نقاشان اضافه کرد: کاري که این تشكیلات که 
امروز به آن حوزه هنري مي گوییم در سال هاي گذشته انجام 
دادند، این بود که براي اولین بار در جامعه ایران نقاشي را وارد 
زندگي کردند. دهه 60 نقاشي هاي حبیب صادقي، کاظم چلیپا و 

غیره را در خانه هاي مردم مي شد دید. نقاشي به ما در فهم دنیاي 
مدرن کمك مي کند. متأسفانه این روند ادامه پیدا نكرد. 

میرفتاح اضافه ک��رد: افرادي مثل حبیب ب��ه معناي متعارف 
نمرده اند، بلكه اینها به دلیل آثارشان و تأثیري که با نقاشي هاي 

خود گذاشته اند، زنده هستند. 
   هنرمندي كه شايد دلش لرزيد، اما قلمش نه

در ادامه حسام الدین س��راج روی صحنه رفت و در سخناني 
عنوان ک��رد: اولین ویژگي که مي توانم ب��راي حبیب بگویم، 
همیشه خنده بر لب داشت . دلش پر از نور و چهره اش بااخلاق 

و دوست داشتني بود. 
 این خواننده اضافه کرد: همه ما باید ای��ن راه را طي کنیم، اما 
خوش به سعادت آنها که این راه را خوش طي کردند و مثل حبیب 
صادقي، س��یدمجید حسیني، سیدحس��ین حسیني و قیصر 
امین پور رفتند. اینها دوستاني بودند که بیان دلنشیني داشتند. 
در ادامه مرتضي اسدي، شاعر روي صحنه رفت و در سخناني 
بیان کرد: حبیب صادقي عاشق تعلیم و تربیت بود و دانشجویي 

نبود که مرحوم صادقي به او کمك نكند.
وي در بخش دیگر به یكي از ویژگي هاي اخلاقي صادقي اشاره 
و عنوان کرد: او همیشه دوست داشت بین نیروهاي فرهنگ و 

هنر آشتي ایجاد کند. 
   حبيب همواره استقامت مي كرد

در بخش پایاني مجتبي فرآورده، تهیه کننده سینما و تلویزیون 
پشت تریبون قرار گرفت و بیان کرد: زنده یاد حبیب صادقي از دل 
بوم سفید تابلوهاي بسیاري خلق کرد. تابلوهایي که وقتي کنار 
هم قرار مي گرفت، فقط یك معنا داشت؛ »فاستقم کما امرت« و 
حبیب استقامت مي کرد.  وي اضافه کرد: او شاید دلش مي لرزید، 

اما قلمش نه، همه تابلوها یك پیام دارد که پیام استقامت است.

وداع با راوي نهج البلاغه در ارگ راديو
تشييع پيكر حميد منوچهري، پيشكسوت راديو و دوبله برگزار شد

    سيدمرتضي ذاكر
مراسم وداع و تشييع مرحوم حميد منوچهري در ميدان راديو 
ارگ تهران برگزار شد و سپس پيكر راوي ماندگار نهج البلاغه 
در قطعه هنرمندان بهش�ت زهرا)س( به خاك سپرده شد. 
مراسم تشییع پیكر حمید منوچهري، پیشكسوت رادیو و عرصه 
دوبله روز گذش��ته )جمعه ۱3 مردادماه( در حی��اط میدان ارگ 

رادیو برگزار شد. 
مرحوم منوچهري که چندي پیش به علت عارضه ریوي در بخش 
مراقبت هاي ویژه بیمارستان شهرام بستري شده بود، روز چهارشنبه 

هفته گذشته)۱۱مرداد( در 8۲ سالگي به دیار باقي شتافت. 
در ابتداي این مراسم، فرزاد حسني که اجراي آن را برعهده داشت، 
گفت: چگونه مي توانم از کسي که نه فقط در بستر بیماري، بلكه 
هر زمان که مي خواس��ت قد برافرازد و قیام کند، نه فقط وقتي در 
مضیقي قرار مي گرفت، بلكه در هر لحظه نام علي)ع( را مي گفت، 
س��خن بگویم. کس��ي که در ایام عزاي فرزند علي)ع( ما را ترک 
کرد. حمید منوچهري هنگام نصیحت، هنگام مش��كل و هنگام 

کارگرداني، نام مولا را مي گفت. 
علي بخشي زاده، معاون صدا نیز در ادامه این برنامه اظهار داشت: 
خوش به حال حمید منوچه��ري که در این دنیا ب��ا بندگان خدا 
طوري رفتار ک��رد که بندگان خ��دا هنگام رفتن او گریس��تند و 
کمبود محبت و مه��ر او را حس کردند. هر کس��ي در زندگي اش 
تجربیاتي دارد و با انسان هاي مختلفي روبه رو شده است. من اگر 
مي دیدم استاد همیشه مي گوید مولا یارتان، یا در پناه مولا باشید، 
خودشان از مولا علي)ع( خوب رنگ و بو گرفته بودند. به عنوان نمونه 

امیرالمؤمنین)ع( در کتاب نهج البلاغه که استاد عزیز با آن صداي 
بسیار زیبایشان توفیق داشتند و عرض ادبشان را نسبت به ساحت 
مولا کامل کردند، یك عبارتي در این کتاب دارند که به نظر حقیر 
یكي از رموز انسانیت را بیان کردند. یك انسان چه وقت مي تواند 
بگوید من انسانم. شاید شاه بیت این حرف این باشد، وقتي که منافع 
دیگران را به منافع خودش ترجیح دهد؛ »دوست بدار براي دیگري 
آنچه را که براي خودت« ای��ن یعني چه؟ یعني نفي خودخواهي، 
ترویج روحیه دیگرخواهي، اینكه دیگري را بر خودت مقدم بداري. 
وي در پایان گفت: خوش به حال این م��رد که در تربیت خودش 
کوشید و این خیلي سخت است. ریشه تمام اشتباهاتي که ما آدم ها 
مرتكب مي شویم در خودخواهي است. ایشان آن ریشه اي که آدم ها 
به گناه مي افتند و انسانیت را کنار مي گذارند، کنار گذاشت. خوش 

به سعادت این مرد. 
در پایان این مراسم و پس از اقامه نماز، پیكر مرحوم  منوچهری در 

قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( به خاک سپرده شد. 

 بهره گيري از مقتل هاي فاخر
 پرهيز از مقتل هاي مسموع

 خوشبختانه در سال هاي اخير در برخي هيئت ها شاهد احياي سنت »پيش منبر خواني« بوديم
 و پيرغلامان دوباره در هيئت ها شروع به نوحه خواني كردند كه اين پيش منبرخواني ها، همچون كلاس 

درسي براي شاعران و مداحان جوان محسوب مي شود

در گفت وگوي »جوان« با رئيس مجمع شاعران آييني عنوان شد

    رویداد

     تجسمی

     جواد محرمی
رئيس مجمع ش�اعران آييني ب�ه همتايان و 
مداحان ج�وان توصيه مي كند از سرچش�مه 
از  و  كنن�د  اس�تفاده  مقتل ه�ا  اصل�ي 
به كار گيري »مقتل هاي مس�موع« بپرهيزند. 
بالا بردن معاني بلند عاشورایي نزد افكار عمومي 
موضوعي اس��ت که در کنار ایجاد شور حسیني 
همواره موضوعیت داشته است. فرم و محتوا، دو 
مقوله اي اس��ت که حرکت آن به موازات یكدیگر 
در خلق و اج��راي مداحي اهل بی��ت)ع( داراي 
اهمیت است. در س��ال هاي اخیر به نظر مي رسد 
به دلیل حساس��یت هاي بجایي که روي مسئله 
ارتقاي مفاهیم عاش��ورایي در بین صاحب نظران 
و مردم ایجاد شده است تا حدودي شاهد ارتقاي 
کیفي بخشي از مقتل خواني ها و مداحي ها بوده ایم. 
موضوعي که مي تواند آین��ده پیش روي عزاداري 
براي امام حسین)ع( را روشن تر از گذشته و حال به 
تصویر بكشد. جواد حیدري، رئیس مجمع شاعران 
آییني و از پیشكس��وتان عرصه ستایشگران اهل 
بیت)ع(، وضعیت مداحي کشور را نسبتاً مناسب 
ارزیابي مي کند. با این حال معتقد است هنوز برخي 
از مداحان و ش��اعران اهل بیت)ع( از سنت اولیه  
نوحه خواني و مداحي فاصله گرفته و از بهره گیري 

مقتل هاي اصلي و فاخر غفلت کرده اند. 
رئیس مجمع شاعران آییني در این باره به »جوان« 
مي گوید: پس از پیروزي انقلاب اسلامي، به ویژه 
بعد از دهه 90، ما شاهد رشد تعداد زیادي هیئت در 
کشور بودیم، اما همپاي این رشد، مداح و شاعران 
جوان، آموزش ندیدند. بنابراین توجه به یادگیري 

و آموزش از ضرورت هاي این جوانان است. 
وي با طرح این پیشنهاد که در کنار مداحان جوان، 
مداحان قدیمي و پیشكس��وت هم حضور داشته 
باشند تا جوانان رمز و راز مداحي و نوحه خواني را به 
صورت عملي از آنان بیاموزند، گفت: خوشبختانه 
در سال هاي اخیر در برخي هیئت ها شاهد احیاي 
سنت »پیش منبر خواني« بودیم و پیرغلامان دوباره 

در هیئت ها ش��روع به نوحه خواني کردند که این 
پیش منبر خواني ها، همچون کلاس درسي براي 

شاعران و مداحان جوان محسوب مي شود. 
    بايد به سرچشمه مقتل ها مراجعه كرد 

رئیس مجمع شاعران آییني با اش��اره به دومین 
مهرواره »هواي نو« در راس��تاي اعتلاي محتواي 
مداحي ه��اي جدید ادام��ه داد: در حال حاضر ما 
شاهد روي کار آمدن جواناني در کسوت مداحي 
هستیم که هم اش��عار خوبي را انتخاب مي کنند 
و هم ص��داي خوبي دارند، اما توصی��ه من به این 
جوانان این است که به سرچشمه مقتل ها مراجعه 
کنند و تنها به مقتل هاي شنیده شده اکتفا نكنند. 
قدیمي ها اصطلاحي دارند به نام »مقتل مسموع 
ممنوع«، یعني فقط ش��نیده ها را باز گو نكنید، 
چراکه شنیده ها ممكن است تحریف شده باشند. 
اما اگر از دیوان اساتیدي همچون مؤید، سازگار، 

انساني و حسام استفاده کنند، یعني به سرچشمه 
اصل��ي رس��یده اند.  وي در این ب��اره از برگزاري 
کلاس هاي مضمون یابي از مقتل و شناسایي منبع 

اشعار فاخر در مجمع شاعران آییني خبر داد. 
رئیس مجمع ش��اعران آییني با بی��ان اینكه این 
مجم��ع، مأموریتي در نحوه کیفی��ت مداحي در 
کشور ندارد، اظهار کرد: تأکید ما بیشتر در زمینه 
ترویج اش��عار فاخر و سرایش شعر هاي با کیفیت 
و مس��تند بر مقتل اس��ت، اتفاقي که چند سالي 
مي شود جزو دستور کارهاي هیئت و تشكل هاي 
دیني است و الحمدلله خیلي خوب در زیرمجموعه 
سازمان تبلیغات اسلامي به آن هویت بخشیده اند. 
وي با اشاره به رسانه ملي نیز گفت: معتقدم رسانه 
ملي بهتر از این مي توانست در معرفي شاخص هاي 
درست مداحي عمل کند. تا زماني که صداوسیما به 
سریال هاي طنز، رتبه »الف« ویژه و به سریال هاي 
مذهبي، رتبه »دال« درجه س��وم بدهد، ش��اهد 
سروسامان گرفتن کار هاي مذهبي نخواهیم بود. این 
در حالي است که »هیئت« مكاني است که مي شود 
روي آن س��رمایه گذاري کرد و ج��اي کار زیادي 
دارد. الان رس��انه ملي، برنامه »حسینیه معلي« را 
راه اندازي کرده و استعدادیابي مي کند که کار بسیار 

خوبي است، اما بحث آموزش آنان چه مي شود؟!
    توصيه هايي كه صداوسيما نشنيده گرفت

حیدري بیان کرد: ما سال ها پیش به صداوسیما 
پیشنهاد کردیم هر شب در هفته، یك »هیئت 
ش��اخص و تراز« را که ش��امل قاري، سخنران و 
روضه خوان مي ش��ود، معرفي کن��د. هم اکنون 
افراد زیادي هس��تند که نمي توانن��د در هیئت 
حضور داشته باشند، اما دلشان با هیئت است و با 
راه اندازي هیئت شاخص در رسانه ملي مي توان به 
نیاز این اقشار از جامعه پاسخ داد. متأسفانه عادت 
کرده ایم از داشته هاي خودمان استفاده نكنیم. در 
حالي که »رسانه شیعه« به مداحي، شعر و هیئت 
آن است و اگر رسانه ملي از این قابلیت ها استفاده 
کند حتماً نقش تأثیرگذاري در ترویج فرهنگ 

اسلامي خواهد داشت. 
رئیس مجمع شاعران آییني در پایان اظهار کرد: 
»فرهنگ رساني روضه« از جمله نكات مغفول بوده 
که تاکنون به آن توجه  کمي ش��ده است، این در 
حالي است که قدیمي ها هرگاه قصد ایجاد فرهنگ 
جدیدي را در اجتماع داشتند، اول آن فرهنگ را 
در دل »هیئت« طراحي مي کردند. اگر مي خواهیم 
مردم جامعه حالش��ان خوب باش��د باید در خانه 
امام حسین)ع( برویم، چون غم امام حسین)ع(، 
بالاترین غم است و کسي که این غم را داشته باشد، 
آدم خوشحال و مس��روري است. من هنگامي که 
برنامه خنداونه شروع شده بود، براي این دوستان 
نوشتم اگر مي خواهید مردم سرحال باشند به آنان 
سرزمیني که بهترین  حال را اهدا مي کند، معرفي 
کنید و آن سرزمین، مكاني نیست به جز »کربلا«. 

اگر مي خواهيم مردم جامعه 
حالشان خوب باشد بايد در 
خانه امام حسين)ع( برويم 
چون غ��م امام حس��ين)ع( 
بالاترين غم است و كسي كه 
اين غم را داش��ته باشد، آدم 
خوشحال و مسروري است

    سینما

 امام سجاد عليه السلام:
اله�ي! اگ�ر پش�يماني در 
پيشگاه حضرتت توبه است، 
پس من از همه پشيمان ترم. 

بخش�ي از دعاي سي و يكم 
صحيفه سجاديه

هوش مصنوعي و پايان كار منتقدان سينما!
 هنوز جنجال اعتصاب نويسندگان و بازيگران هاليوود كه موضوع استفاده هوش مصنوعي به جاي آنها يكي از ريشه هاي آن است، فروكش نكرده 

كه انتشار آگهي استخدام كمپاني »نتفليكس« براي جذب مدير توليد هوش مصنوعي انتقادات تازه اي را به همراه داشته است

    مصطفي شاه كرمي
ظاهراً ورود هوش مصنوعي به عرصه هاي مختلف صنعت فيلم سازي بيش 
از ديگر بخش هاي صنعتي و تكنولوژيكي دنيا سر و صدا ايجاد كرده است؛ 
واقعيتي كه شايد دير يا زود بحث آن در سينماي كشورمان هم مطرح بشود. 
در حالي که تا همین چند وقت پیش موضوع اعتصاب دوگانه )نویسندگان 
و بازیگران( که در60 سال اخیر بي سابقه بوده به دلیل استفاده کمپاني ها از 
هوش مصنوعي به جاي نویسندگان و بازیگران هالیوود جزو مهم ترین اخبار 
سینمایي بود، نیویورک تایمز از ورود هوش مصنوعي و اینفلوئنسرهاي فضاي 
مجازي به جاي منتقدان سینما و احتمالاً به حاشیه رانده شدن آنها در صنعت 

فیلم سازي جهان خبر مي دهد. 
اخیراً اتحادیه بازیگران امریكا، اولین اعتصاب خود را علیه کمپاني هاي فیلم و 
تلویزیون در 43 سال گذشته بر سر مسائل اصلي مانند استفاده کمپاني ها از 
هوش مصنوعي به جاي بازیگران، سهم آنها از درآمد سامانه هاي نمایش آنلاین 
و همچنین افزایش اساسي حداقل دستمزدها با توجه به تورم  آغاز کردند. پیش  
از آنها، انجمن نویسندگان امریكا )WGA( نیز با اعلام اختلافات گسترده با 
استودیوهاي فیلمسازي از ماه مي )اواسط بهار( اعتصاب سراسري خود را آغاز 
کرده بودند. نكته جالب در مورد اعتصاب نویسندگان و بازیگران شاغل در صنعت 
فیلم سازي هالیوود این است که اعتصاب دوگانه آنها )نویسندگان و بازیگران( در 
60 سال اخیر بي سابقه بوده و به نظر مي رسد تا حد زیادي فعالیت هاي عرصه 

فیلم و تلویزیون در امریكا و جشنواره هاي سینمایي را مختل کند. 
هنوز جنجال اعتصاب نویسندگان و بازیگران هالیوود که موضوع استفاده هوش 
مصنوعي به جاي آنها یكي از ریشه هاي آن است، فروکش نكرده که انتشار آگهي 
استخدام کمپاني »نتفلیكس« براي جذب مدیر تولید هوش مصنوعي انتقادات 

تازه اي را به همراه داشته اس��ت. در حالي که تولیدات هالیوودي تحت تأثیر 
اعتصاب بازیگران و نویسندگان تقریباً متوقف شده، ایندیپندنت در گزارشي 
اعلام کرده که کمپاني نتفلیكس در فكر توسعه استفاده از هوش مصنوعي است. 
بر اساس این گزارش کمپاني نتفلیكس به تازگي موقعیت شغلي مدیر محصول 
هوش مصنوعي )AI( را با درآمد سالانه 300 تا 900 هزار دلار آگهي کرده که 

این اقدام با انتقاد و اعتراضات زیادي همراه شده است. 
    منتقدان فيلم فقط به درد جشنواره ها مي خورند!

از سویي دیگر به محاق رفتن نقد نویس��ي و کم اهمیت شدن این عرصه در 
سینما موضوعي است که این روزها درباره آن سخن به میان مي آید. از یك 
دهه قبل و همزمان با ورود شبكه هاي مجازي به دنیاي واقعي و قدرت گرفتن 
اینفلوئنسرها در جذب مخاطب، برخي فعالان عرصه سینما براین باور بودند 
که استودیوهاي فیلم سازي در آینده براي تبلیغات فیلم هایشان نیازي به 

منتقدان ندارند و این کار مهم را اینفلوئنسرها به راحتي مي توانند برایشان با 
هزینه هایي به مراتب کمتر و اثرگذاري بالاتر انجام بدهند. 

این افراد معتقدند که منتقدان یا نویسندگان براي نقد فیلم کارایي خود را 
از دست داده اند و اکنون مي توان با صرف هزینه هایي منطقي تر و استفاده از 
دنبال کنندگان میلیوني اینفلوئنسرها همان نتیجه را به دست آورد و موضوع 
نقد فیلم را تنها به دوره برگزاري جشنواره ها اختصاص داد. تهیه کنندگان 
صنعت سینما معتقدند که چرا باید صدها بلیت رایگان سینما به منتقدان 
داده شود تا بلكه مطلبي بنویسند که مخاطبان درباره اثر اطلاعاتي بیشتر به 
دست آورند و نهایتاً به سالن هاي سینما براي دیدن فیلم وارد شوند؟! در حالي 
که فقط کافي  است یك اینفلوئنسر دو یا سه خط درباره اثر مورد نظر بنویسد 
و در فضاي مجازي براي دنبال کنندگانش منتشر کند، تا پایان هفته شاهد 

صف کشیدن مردم براي دیدن فیلم باشیم!
در مقابل، افرادي مانند مت زولر س��یتس )Seitz Zoller Matt( منتقد 
سرشناس امریكایي اخیراً در مصاحبه اي که با Sound and Sight انجام 
داده در این زمینه مي گوید: »اگر چه صفر و یك هاي مجازي و اینفلوئنسر ها 
و اخیراً هوش مصنوعي بسیاري از بخش هاي زندگي واقعي مردم را به خود 
اختصاص داده است، اما نباید فراموش کنیم  هنر به عنوان امري ذاتي و علاقه 
فردي است که تقریباً با فاصله از سایر کالاهاي مصرفي در میان صفر و یك هاي 
مجازي غرق خواهد شد.« این منتقد سرشناس امریكایي سینما خاطر نشان 
مي کند: »هوش مصنوعي یا حتي اینفلوئنسرها تنها بر اساس سیاست هاي 
تبلیغاتي و بازاریابي پیشنهاد مي دهند، ولي آیا واقعاً از لحاظ هنري در ذهن 
مخاطبان اثرگذاري دارد؟ اینجاست که منتقدان باید با قدرت به کارشان ادامه 

دهند، بدون اینكه نگران صفر و یك هاي مجازي باشند.«

 »حسينيه معلي« پربيننده ترين 
برنامه محرم تلويزيون شد

آخري�ن آم�ار اع�لام ش�ده مرك�ز تحقيق�ات صداوس�يما 
درب�اره برنامه ه�اي مح�رم تلويزي�ون نش�ان مي ده�د 
»حس�ينيه معل�ي« ش�بكه 3 عن�وان پرمخاطب تري�ن 
برنام�ه مناس�بتي را ب�ه خ�ودش اختص�اص مي ده�د. 
نتایج نظرسنجي انجام شده از سوي مرکز تحقیقات سازمان صدا و 
سیما حاکي از آن است که در دهه اول محرم سال جاري در مجموع 
5۲/4 درصد از پاسخگویان، بیننده ویژه برنامه هاي دهه اول ماه محرم 
ش��بكه هاي تلویزیوني بوده اند که این عدد نسبت به سال گذشته 
8/۱درصد رشد یافته اس��ت.  بر اساس نظرس��نجي مذکور، برنامه 
»حس��ینیه معلي« با 30/6 درصد بیننده و رضایت 89/9 درصدي 
در صدر برنامه هاي مناس��بتي محرم قرار گرفته اس��ت و پس از آن 
»مرثیه خواني حاج محمود کریمي« از شبكه دوم سیما با ۱0/7 درصد 

مخاطب و رضایت 90/9 درصدي جاي گرفته است. 
همچنین برنامه هاي »حسینیه ایران« و »روضه خانگي« از شبكه 
اول سیما، »باب القبله« از شبكه پنجم سیما، »با کربلا« از شبكه 
آموزش، »روایت کربلا« و »خیمه گاه« از شبكه قرآن، »تنها مسیر« 
)سخنراني حجت الاس��لام پناهیان( از ش��بكه افق و »باحسین 
حرف بزن« از شبكه نس��یم از جمله پرمخاطب ترین برنامه هاي 
امس��ال در ایام عزاداري اباعبدالله الحس��ین )ع( بودند.  59درصد 
ش��رکت کنندگان در نظرس��نجي مرکز تحقیقات صداوس��یما، 
نمایش مراسم عزاداري دهه اول محرم از تكایا و هیئت هاي شهر ها 

و روستا هاي کوچك را موفق ارزیابي کرده اند. 
این آمار و ارقام نش��ان مي دهد ب��ا خلاقیت و نوآوري در س��اخت 
برنامه هاي دیني و مذهبي، دیگر تلویزیون از اتكا به سریال سازي به 
سمت برنامه سازي رفته است؛ برنامه هایي که در حال حاضر بیش از 
سریال مذهبي بیننده دارند. نمونه بارز آن »حسینیه معلي« است که 
فصل به فصل پخته تر شد تا دهه اول محرم امسال و فصل جدید آن که 
با اجراي نجم الدین شریعتي روي آنتن رفت و هیئت ها و آیین اصیل 

عزاداري مجالس اهل بیت )ع( را به رخ مخاطب کشید. 
پیش از اعلام این آمار، درصد بیننده از سوي مرکز تحقیقات صداوسیما 
بنابر آمار تلوبیون و اس��تقبال مخاطبان در فضاي مجازي، باز هم در 
مقایسه با بقیه تعداد مخاطبان در فضاي مجازي، عنوان پربیننده ترین 

برنامه این ایام به »حسینیه معلي« اختصاص پیدا کرد. 
مهدي رسولي، مجید بني فاطمه، عبدالرضا هلالي و میثم مطیعي 
مداحان و کارشناسان این فصل از برنامه را تشكیل دادند که با محور 
مداحي ها و نوحه خواني از ایران و حتي دیگر کشور ها روي آنتن رفت. 
در عین حال بیشترین حملات و هجمه ها هم از سمت شبكه هاي 
فارسي زبان رهسپار این برنامه تلویزیوني شد؛ شبكه هایي که خودشان 
متهم به پوشش و حمایت از راهپیمایي همجنس بازانند، هتك حرمت 
به مقدسات را با عنوان آزادي بیان حلال مي دانند.  از نكات مهم در آمار 
مخاطبان »حسینیه معلي« و حتي بعد ها »محفل« این است که مردم 

از برنامه خلاقانه و نوآورانه مذهبي و دیني استقبال مي کنند. 
----------------------------------------------------

سخنگوي كميسيون فرهنگي مجلس: 
اخذ مجوز از ساترا براي همه سکو هاي 

صوت و تصوير الزامي است
سخنگوي كميسيون فرهنگي مجلس با بيان اينكه اخذ مجوز 
از ساترا براي همه سكوها و پلتفرم هاي صوت و تصوير الزامي 
است، گفت: فعالان اين عرصه مي توانند ضمن حضور در اين 
حوزه، از تسهيلات در نظر گرفته شده در قانون بهره مند شوند. 
احمد راستینه، سخنگوي کمیسیون فرهنگي مجلس با تأکید بر 
لزوم اخذ مجوز پلتفرم ها و سكوهاي صوت و تصویر در کشور از ساترا 
گفت: براساس قانون تمامی سكوها، پلتفرم ها از جمله VODها 
و سكوهاي انتشار شبكه نمایش خانگي  که مشمول قانون صوت 
و تصویر فراگیر مي شوند، موظفند مجوزهاي خود را                              از ساترا اخذ 
کنند.  وي افزود: خوشبختانه امروز بسترهاي مناسبي فراهم شده 
که همه این سكوهاي انتشار صوت و تصویر فراگیر بتوانند با اخذ 
مجوز به فعالیت خودش��ان ادامه دهند و امروز این مسئله کاملًا 
به سهولت انجام مي شود و هیچ مانعي بر سر راه اخذ مجوز آنها از 
ساترا وجود ندارد.  در چند روز اخیر پلتفرم بلبل جان و شرایط اخذ 
مجوزش از ساترا خبرساز شده اس��ت. این سكوي انتشار به دلیل 
انتشار محتوای خلاف قانون فیلتر شده و ادامه فعالیتش منوط به 

اخذ مجوز از ساتراست.
 سخنگوي کمیسیون فرهنگي مجلس در این باره اظهار داشت: هیچ 
مانعي بر س��ر راه اخذ مجوز این پلتفرم ها وجود ندارد و همه انتظار 
دارند این قانون توسط پلتفرم ها و سكوهاي صوت و تصویر فراگیر 
رعایت شود و در این راستا اخذ مجوز از ساترا براي همه این پلتفرم ها 
ضروري است.  راستینه خاطرنشان کرد: همه پلتفرم ها و سكوها لازم 
است از این فرصت جهت اخذ مجوز استفاده کنند و با تبعیت از قانون 

فرصت حضور در صحنه را                              از دست ندهند. 
وي افزود: با اخذ مجوز از ساترا، نه تنها محدودیتي براي پلتفرم هاي 
مختلف براي فعالیت در ح��وزه صوت و تصویر وج��ود ندارد، بلكه 
تسهیلاتي نیز براي فعالیت آنها در این حوزه پیش بیني شده و در نظر 
گرفته شده است و اخذ مجوز نه تنها براي آنها محدودیت نیست، بلكه 

یك فرصت نیز به شمار مي رود.

    دیده بان
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